
第 1 頁，共 7 頁 

國立臺中教育大學 100 學年度研究所碩士在職專班 
及國民小學教師在職進修教學碩士學位招生考試 

 
英文試題 

 

適用學系:語文教育學系、數位內容科技學系 

 

I. Vocabulary: select the best answer for each item.(30%) 

 

1. It has long been a dream of many people—the ability to ____ with animals and know 

what they’re thinking. 

A. fight   

B. compete    

C. communicate   

D. retreat                                     

 

2. According to him, women are more ____, or talk more, in private situations, where they 

use conversation as the “glue” to hold relationships to together. 

A. verb    

B. verbose   

C. verbiage   

D. verbalized                                  

 

3. As in many religions ____, caves deep inside mountains seem to have been important 

holy places for Buddhists.  

   A. worldly 

   B. worldview 

   C. worldwide  

   D. worldly-wise                               

 

4. Travelers to foreign ____ took with them ideas about art, architecture, styles of living, and 

religion. 

   A. regions 

   B. legions 

   C. story 

   D. history                                   
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5. Advertisers take ____ of our need for a good self-image, our desire to appear attractive, 

successful, and even exciting. 

   A. use 

   B. usage  

   C. vantage  

   D. advantage                                

 

6. The greatest ____ of the Olympic Games has been its peacefulness. 

   A. complication 

   B. inhabitation 

   C. promotion 

   D. achievement                             

 

7. The typical Japanese diet now includes large amounts of meat, dairy products, and ____ 

like tiramisu, a rich Italian dish full of chocolate, cheese, and sugar. 

   A. desert 

   B. deserts 

   C. desserts 

   D. deserter                              

 

8. A 35-year-old divorced mother has ____ of her three children. 

   A. custody  

   B. custodian 

   C. custom 

   D. customer                           

 

9. Housekeeping and laundry services will be _____ 24 hours a day. 

   A. avail 

   B. availing  

   C. availed 

   D. available                             

 

10. Some employees are satisfied with their current working hours, but many of them find the 

present system ____. 

A. restrain 

B. restraint 

C. relent   

D. restrictive                               
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11. If you can supply suitable ____, we may place regular orders for a large quantify. 

A. goofy 

B. goof 

C. goods     

D. fluffy                                   

 

12. I had the ____ of knowing Sir James for many years and always regarded him as a 

personal friend. 

A. privilege 

B. privy 

C. contract 

D. contraction                             

 

13. His ____ left a lot to be desired, and he had a disturbing influence on other members of 

our staff. 

A. punctuality 

B. coarse   

C. averse 

D. prudent                                     

 

14. We would be ____ if you would tell us whether you have found this company to be 

thoroughly reliable in their dealings with you. 

   A. oblige 

   B. obliged  

   C. obligate 

   D. obligating                                  

 

15. We have ____ many similar heating systems in your area. 

   A. instilled  

   B. installed 

   C. replete  

   D. replica  
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II. Vocabulary: select the best answer for each item. (20%) 

   

16. If we could identify these revolutionary movements in their _____ state, we would be able 

to eliminate serious trouble in later years. 

A. nascent      

B. nadir 

C. naivete       

D. nebulous 

 

17. It was her view that the country’s problems had been _____ by foreign technocrats, so that 

to invite them to come back would be counterproductive. 

A. delivered      

B. exacerbated 

C. praised       

D. acquitted 

 

18. In front of an invited audience, the U.S. president signed a _____ health care reform bill 

into law. 

A. swathing      

B. sweltering 

C. sweeping      

D. swaying 

 

19. Oil and natural gas exist on this planet in a limited supply. Therefore it is essential for us 

to develop _____ to these nonrenewable energy sources. 

A. infinitives      

B. explosives 

C. relatives      

D. alternatives 

 

20. The oppressed must never allow the conscience of the oppressor to slumber. To accept 

injustice or _____ passively is to say to the oppressor that his actions are morally right. 

A. segregation      

B. evolution 

C. revolution      

D. inflation 
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21. Hydrogen is the _____ element of the universe in that it provides the building blocks from 

which the other elements are produced. 

A. fundamental     

B. steadiest 

C. cryptic       

D. expendable 

 

22. Negotiation between the union and the employers have reached a _____; neither side is 

willing to budge from previously stated positions. 

A. stamina      

B. statute 

C. stalemate      

D. stature 

 

23. Since she believed him to be both candid and trustworthy, she refused to consider the 

possibility that his statement had been _____. 

A. irrelevant      

B. incredible 

C. insincere      

D. illicit 

 

24. Due to the ash in the air that can disable jet engines, airports across Europe were forced to 

close, _____ tens of thousands of passengers. 

A. standing      

B. stabilizing 

C. steepening      

D. stranding 

 

25. Established in 1890 in east-central California, Yosemite protects a beautiful natural area 

that has become a world-renowned playground for outdoor _____. 

A. professors      

B. amateurs 

C. professionals     

D. enthusiasts 
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III. Cloze：select the best answer for each item.( 20%) 

 

America’s present need is not heroics, but healing; not nostrums, but __26__; not revolution, 

but restoration; not __27__, but adjustment; not surgery, but __28__; not the dramatic, but the 

dispassionate; not experiment, but equipoise; not __29__ in internationality but sustainment in 

triumphant nationality. It’s one thing to battle successfully against the world’s domination by 

a military __30__ because the infinite God never intended such a program; but it’s quite 

another thing to revise human nature and suspend the fundamental laws of life and all of life’s 

requirements. 

 

26. A. noisome      

B. normalcy 

C. nomadic      

D. nostalgia 

 

27. A. agitation      

B. abomination 

C. acknowledgment     

D. assessment 

 

28. A. sense      

B. sensibility 

C. serenity    

D. sensuality 

 

29. A. subjugation      

B. subsistence 

C. subversion      

D. submergence 

  

30. A. bureaucracy     

B. autocracy 

C. democracy      

D. theocracy 

 

I have sought love, first, because it brings ecstasy—ecstasy so great that I would often have 

__31__ all the rest of my life for a few hours for this joy. I have sought it, next, because it 

__32__ loneliness—that terrible loneliness in which one shivering consciousness looks over 

the __33__ of the world into the cold unfathomable lifeless __34__. I have sought it, finally, 
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because in the union of love I have seen, in a mystic miniature, the __35__ vision of the 

heaven that saints and poets have imagined. This is what I sought, and though it might seem 

too good for human life, this is what—at last—I have found. 

 

31. A. satisfied      

B. sacrificed 

C. sauntered      

D. saturated 

 

32. A. relieves      

B. rebels 

C. rectifies      

D. redresses 

 

33. A. rift       

B. rigor 

C. rim       

D. risqué 

 

34. A. abase       

B. abuse 

C. abstruse      

D. abyss  

 

35. A. precluding      

B. prefiguring 

C. prevaricating     

D. predestinating 

 

IV. English Composition (30%) 

 

Instruction: Nowadays in Taiwan, numerous universities have set up graduation benchmarks 

in terms of students’ English language proficiency. That is, before graduating, all enrolled 

students in all majors are required to pass one of the following English benchmark tests: 

GEPT, TOEIC, TOEFL in CBT or iBT, or IELTS at an equivalent level. What are your 

opinions toward this requirement? Please compose one to two paragraphs including around 

150 words stating your points of view.                 
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及國民小學教師在職進修教學碩士學位招生考試 

 

國文試題 
 

適用學系：語文教育學系 

 

評述作文二題，每題五十分 

 

一、請綜合思考下列各段文字內所蘊含的問題，自訂題目評述之。（50%） 

我是集中營的倖存者，我看到了一般人未見之處，瓦斯房是由博學的工程師建

造，兒童是由受過教育的醫生毒死，嬰兒被訓練有素的護士謀殺，婦女被知識份

子射殺。所以，我懷疑教育。(～猶太人吉諾特) 

 

我希望台灣教育出來的未來世代，既有ＡＱ挫折復原力，也具有ＥＱ懂得情緒管

理，更有ＭＱ道德修養。(～教育部長吳清基) 

 

未來的世界可能會受到科技發展的左右，但在孩子的心目中漸漸成型的世界，才

是影響未來的最大力量。(～前聯合國秘書長安南) 

 

未來社會需要的人才，是能夠發掘自我，有高度感受力和同理心，能賦予事物意

義，且擅長團隊合作的人。(～品克《未來在等待的人才》) 

 

二、以下兩篇談論學習的文章，一古一今各有灼見，試自訂題目評述之。（50%） 

學記 

大學始教，皮弁祭菜，示敬道也。宵雅肄三，官其始也，入學鼓篋，孫其業

也；夏楚二物，收其威也。未卜禘不視學，游其志也。時觀而弗語，存其心也，

幼者聽而弗問，學不躐等也。此七者，教之大倫也。《記》曰：「凡學官先事，

士先志。」其此之謂乎。  

大學之教也時，教必有正業，退息必有居。學，不學操縵，不能安弦；不學

博依，不能安詩；不學雜服，不能安禮；不興其藝，不能樂學。故君子之於學也，

藏焉，脩焉，息焉，遊焉。夫然，故安其學而親其師，樂其友而信其道。是以雖

離師輔而不反。《兌命》曰：「敬孫務時敏，厥脩乃來。」其此之謂乎。（節選

自《禮記》） 
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如何讓學生在玩中學？ 

如果有一種教育，每一個孩子在其中都是主動者、探索者，學習出於自發、

內在的動機，孩子可以經由具體經驗來建構對自我、群己、自然世界的知識，孩

子可以自由想像、發揮創意，孩子可以獲得難易適度的挑戰機會來嘗試突破自己

的能力，讓自己接受更高一層的挑戰，孩子樂在其中、甚至渾然忘我。 

    像這樣可以讓孩子從「天生學習者」發展為「終身學習者」的教育特質，與

從許多理論與研究歸納出的「玩的特質」相當一致，或可稱之為「以玩為本」的

教育。（節選自《親子天下》創刊號） 
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語文教學試題 

 
適用學系：語文教育學系 

 

問答題四題，每題二十五分 

 

一、試就所知，分析「基模理論」（schema theory）對國語文聆聽教學有何啟示？

並請以實例搭配說明之。(25%) 

 

二、國語文教學中注音符號的課程雖規劃於國小第一學年的前十週進行，但教學

現況中常出現學生於幼稚園提早學習，而導致入學後程度參差、學習態度未

盡理想等問題出現。請針對國語文領域中注音符號運用能力之在低年級之教

學落實，與說話、閱讀、寫作等教學配合等，提出可增進學習成效之具體策

略。(25%) 

 

三、品德教育雖為當前教育部推展之重點工作，但各級學校師生常易視之為教條

而未假深思，應付行事。請以統整於語文學習的角度，論析如何規劃方能達

成深入感動學生、內化於平日言行之成效？並評述將品德教育結合閱讀與寫

作活動之可能性與作法。(25%) 

 

四、從各級學校入學考試中，我們不難發現學生語文能力普遍低落，尤其作文方

面的表現更是令人憂心，故而各種形式的作文教學主張紛起，如百家爭鳴。

請問，若吾人認為「思考力」是作文教學的重心，教學上應該注意哪些部分

呢？請舉實例說明之。此外，「思考力」的訓練又如何融入「結構派」和「修

辭派」兩種作文教學的時興主張之中呢？(25%) 
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